
۵www.sharghdaily.com دوشنبهسیاست
۲۳ مرداد ۱۴۰۲

سال بیستم      شماره ۴۶۲۴

شرق
کی، 

ند تا
: سه

س 
  عک

  گفت وگو را با پرسشــی درباره مقام شــما آغاز کنیم. اساســا در   .
جمهوری اســلامی سابقه نداشــته که رئیس دولتی، دستیار پیگیری 
حقوق و آزادی های اجتماعی داشته باشــد. این مقام از کجا آمده و 

وظایف شما چیست و اینکه اقداماتتان، چه ضمانت اجرائی دارد؟
احتمالا یکی از نزدیک ترین سمت ها به پست من، دستیار حقوق 
شهروندی است که در دولت آقای روحانی مطرح بود و در این دوره 
هم با انتخاب دستیار حقوق و آزادی های اجتماعی، شاهد ارتقای آن 
بودیم. عنوان دقیق ســمت من «دستیار رئیس جمهوری در پیگیری 
امور و آزادی های اجتماعی» است. جایگاهی است کاملا تازه تأسیس 
و تازه بنیــاد. در کمتر از یک خط، وظیفه مــن، دفاع از حقوق مصرح 
مردم در قانون اساســی اســت، به ویژه در فصل سوم قانون اساسی. 
تمرکــز حکم و مأموریت من هم بر چند مفهوم از جمله حق آزادی 
بیــان، آزادی اجتماعات، حریم خصوصی، پیگیــری حقوق مادی و 
معنوی زنــان و دفاع از حقوق ملت ایــران در مجامع بین المللی و 
حقوق بشری است. همین مورد آخر، تفاوت مسئولیت من با دستیار 
حقوق شهروندی اســت. اساسا حقوق شــهروندی مربوط به اتباع 
یک کشور است ولی در موضوع پیگیری حقوق ملت ایران، موضوع 

مجامع بین المللی و حقوق بشری هم مطرح می شود.
مســئولیت مــن تفــاوت مشــخصی بــا معاونــت حقوقــی 
ریاســت جمهوری هم دارد. معاونت حقوقی، عمده وظایفش، ناظر 
بر دعاوی مطرح علیه دولت اســت اما در مقوله مسئولیت «حقوق 
و آزادی های اجتماعی»، وظیفه ما اســتفاده از مکانیسم های حقوق 
بشــری و ســازمان های بین المللی برای احقاق حقــوق مردم ایران 
است. مثلا یکی از اقدامات مدنظر ما، استفاده از ظرفیت گزارشگران 
موضوعی حقوق بشر است. در موضوع سردشت، همین اتفاق افتاد 
و ما از ظرفیت گزارشــگران موضوعی حقوق بشر استفاده کردیم. ما 
سفری به این شــهر داشتیم، نه برای تجلیل یا اقداماتی از این دست 
بلکه برای مأموریت حقوقی. در این مأموریت، شروع کار با برنامه ریزی 
بــرای حــدود ۱۰۰ پرونده حقوقی برای هم وطنان شــیمیایی بود که 
این پرونده ها می تواند از طریق اســتفاده از ظرفیت های گزارشگران 
موضوعی حقوق بشر پیگیری شــود. علاوه بر آن، برخی پرونده های 
سردشت به عنوان اولین شهر شیمیایی شده، از طریق مجامع حقوق 
بشری که بعضا صلاحیت صدور رأی در این حوزه را دارند هم پیگیری 
خواهند شد. البته بخشی از این مأموریت با وزارت امور خارجه و حتی 

معاونت حقوقی مشترک خواهد شد.
  در صحبت هایتان، به آزادی های مردم اشــاره کردید و امروز هم   .

لایحه حجاب مطرح اســت. پرسش من از شــما آن است که لایحه 
۱۵ ماده ای تهیه شــده در دولت در موضوع حجاب را چطور ارزیابی 

می کردید؟
من هیــچ نقش و نظر مســتقیمی در تهیه لایحــه حجاب، چه 
لایحه ای که در قوه قضائیه تهیه شد و چه لایحه ای که در دولت تهیه 
شد، نداشتم. با این حال، لایحه ۱۵ ماده ای را که به مجلس ارائه شد، 
بیشتر مبتنی بر قواعد حقوقی می دانم اما به عنوان فردی که حقوق 
خوانده، همان لایحه را هم دارای نقد می دانم و معتقدم که می شد 
آن لایحه را هم حقوقی تر و دقیق تر نوشت. لایحه ۷۰ ماده ای فعلی 

هم به نظرم ایرادهای فراوانی دارد.
  گفتید لایحه دولت با قواعد حقوقی همخوانی بیشــتری داشــت   .

امــا خب در همان لایحه، آنچه عیان بــود، ایجاد تبعیض ناروا میان 
زنــان با حجاب و بی حجاب از دید طراحان لایحه بود. این موضوع را 

می پذیرید؟
عــرض کردم که همان لایحه هم قابلیت بهترشــدن را داشــت 
به هرحال تصمیمی بود که در دولت گرفته شده بود و من نقشی در 
نگارش و تهیه آن نداشــتم. اما می شد که بهتر از این نوشت و بیشتر 
روی آن کار کرد. این نظرات شــخصی من اســت اما فراموش نکنیم 
که همان لایحه هم، ۹ ماده  اش در قوه قضائیه نوشــته شــده بود و 
شش ماده اش در دولت تهیه شد. کلیت ماجرا هم این است که یک 
لایحه در دو قوه تهیه شده و با طی فرایند قانونی، به مجلس ارسال 

شده است.
  به این ترتیب نگاهتان به لایحه ۷۰ ماده  ای تهیه شــده در مجلس   .

چیست؟ انتقادات بسیاری به این لایحه چه از حیث تعداد مواد و چه 
از حیث سنگینی جرائم در نظر گرفته شده، مطرح شد، شما آن را چطور 
ارزیابی می کنید و چه تناسبی با حقوق و آزادی های اجتماعی داشت؟
به عقیده من، برخی مواد لایحه، حتما باید تغییر کند. این نکته را 
هم بگویم که با بررســی این لایحه براساس اصل ۸۵ قانون اساسی 
مخالفم. معتقدم این لایحه باید در صحن علنی مطرح شــود و روند 
معمــول را طی کند. هر قانونی، اگر بخواهــد قانونی کارآمد و مورد 
پذیرش عموم مردم باشد، باید توانایی حل مسائل را داشته باشد، یعنی 
هدف از نگارش قانون، حل مســئله باشد، بنابراین هرچقدر جامعه 
نخبگانی درباره یک لایحه بیشتر اظهار نظر کند، مفیدتر خواهد بود. 
یک روشــی در دوران حضور آقای رئیسی در قوه قضائیه برای تهیه 
لایحه «امنیــت و کرامت زنــان» که امروز در کمیســیون اجتماعی 
مجلس بلاتکلیف است، در پیش گرفته شــد که روش مفیدی بود. 
آقای رئیسی تعهد کرد که شش ماهه آن لایحه را به سرانجام برساند 
و هم زمان از جامعه نخبگانی خواســت درباره این لایحه اظهارنظر 
کنند. آن روش، روش بسیار مناسبی بود. خاطرم هست که آن زمان از 
طیف های سیاسی مختلف هم نظرخواهی شد تا این لایحه تهیه شد. 
این اقدام باید به یک روند در کشــور تبدیل شود تا از نخبگان واقعی 
کشور برای تهیه لوایح نظرخواهی شود. آن زمان است که قانون ما، 
قانونی واقعی خواهد شد و کارکرد حقیقی خودش یعنی حل مسئله 
را خواهد داشــت. علاوه بر این، آن زمــان، مخاطب قانون که درباره 
این لایحه زنان خواهند بود هــم قطعا راضی تر خواهند بود، چراکه 
احســاس می کنند این قانون، همه حیطه هــا را در بر گرفته و من به 
عنوان یک زن، احســاس نمی کنم که قانــون مصوب، حقی را از من 

تضعیف کرده است.
بنابراین به طور کلی با بررســی لایحه حجاب براساس اصل ۸۵ 
قانون اساســی مخالفم، چراکه ۷۰ ماده تهیه شده از سوی مجلس، 
خیلی نیاز به کار دارد و ایرادات بسیاری در آن دیده می شود. به عنوان 

نمونه در این لایحه، تکالیف قانونی ای برای برخی دســتگاه ها دیده 
شده، این در حالی است که پیش از این، ۳۲ دستگاه در زمینه حجاب 
مسئولیت داشــتند. امروز برای نگارش قانون در این حوزه، ابتدا باید 
بدانیم که آن دستگاه ها، چه اقداماتی انجام داده اند سپس به وضع 
تکالیف جدیــد بپردازیم. علاوه بر ایــن، همان طورکه رهبری گفتند، 
بسیاری از زنان ما در زمره قربانیان هستند و حتی اگر ملاک مجازات، 
تبصره ماده ۶۳۸ قانون مجازات باشد، ممکن است تبرئه شوند چراکه 

برای تحقق جرم، عناصری چندگانه باید وجود داشته باشند.
علاوه بر این، در لایحه ۷۰ ماده ای حجاب تهیه شــده در مجلس، 
معتقدم که اصل شخصی بودن جرائم و مجازات ها باید رعایت شود، 
ولــی این اتفاق رخ نداده اســت. جرم انگاری های گســترده ای برای 
زنان در نظر گرفته شــده ولی به نظر می رسد به موضوع عفاف کمتر 
پرداخته شده است. به طور کلی اصول مبنایی حقوقی در این لایحه 
به خوبی رعایت نشده و نیازمند دقت نظر بسیار زیاد است و امیدوارم 
ایــن اتفاق رخ دهد البته پس از آنکه برای بررســی به صحن علنی 
واگذار شد نه کمیسیون اصل ۸۵. همچنین در این لایحه تناسب جرم 
و مجازات در نظر گرفته نشــده که بازهم باید ایــن اتفاق رخ دهد و 
من به عنوان دستیار رئیس جمهوری و همچنین یک حقوق دان، برای 

تحقق این موضوعات پیگیری خواهم کرد.
  آنچه در تمام این سال ها شاهدش بودیم، تلاش برای برخوردهای   .

انتظامی با موضوع حجاب اســت. لوایح هم از قرار معلوم با این نگاه 
نوشته شده اند. شما تا چه حد به برخوردهای انتظامی اعتقاد دارید و 

به نظرتان بهتر نیست اقدامات فرهنگی در این زمینه صورت بگیرد؟
بــه عنوان دســتیار رئیس جمهوری، این نکتــه را عرض می کنم 
که نگاه فرهنگی به مســئله حجاب، همان نگاه آقای رئیسی است. 
رئیس جمهوری در حرم امام، سخنرانی ای داشتند که پاسخ به همین 
سؤال شماست. آنجا بحث قانونی و فرهنگی درباره حجاب را مطرح 
کردند. واقعیت آن اســت که اگر نگاه فرهنگی و قانونی به موضوع 
حجاب توأم با هم نباشد، کارآمد نخواهد بود. در حال حاضر، تبصره 
ماده ۶۳۸ قانون مجازات به عنوان رکن قانونی وجود دارد ولی پرونده 
زیادی با استناد به این ماده برای زنان تشکیل نشده بود. اما به لحاظ 
فرهنگی، اقدامات خوبی صورت نگرفت. کار فرهنگی، اساســا کاری 
بلندمدت و طولانی اســت. ما امروز با مسئله ای مواجه شده ایم که 
برخی به آنان می گویند «مکشفه». در لایحه ۱۵ ماده ای که در دولت 
تهیه شــده بود، واقعیت آن است که از موضوع «حجاب شرعی» تا 
حدی عدول شده بود و به سمت «حجاب عرفی» رفته بود. به عبارتی 
از این حد شــرعی که الان درمــورد بنده می بینید یعنی وجه و کفین 
عــدول کرده بود. اینکه آن لایحه قابل دفاع بــود یا نبود، با توجه به 
اینکه من هیچ نقشی در تهیه آن نداشتم، موضوع دیگری است ولی 
به عنوان یک فــرد، انتقاداتی به آن دارم اما فراموش نکنید که اصل 
لایحــه در قوه قضائیه بود. به طور کلی موافقم با اقدامات فرهنگی 
درکنــار اقدامات قضائی در موضوع حجاب. مثلا یکی از موضوعاتی 
که باید پیگیری شــود، ترک فعل همان دســتگاه هایی اســت که در 
زمینه حجاب، مسئولیت داشــتند. اما به هرحال موضوعی است که 
باید بپذیریم. من می خواهم برای شما مثال بزنم، مثلا در فرانسه، این 
شــرط وجود دارد که باید قوانین از اصول لائیسیته پیروی کند. اصول 
لائیسیته می گوید که هرگونه اقداماتی که نمادی از دین باشد، ممنوع 
اســت و محکم هم پای این اصول می ایستد. آن قدر هم محکم پای 
این اصل ایســتادگی می کند که حتی کنوانسیون حقوق کودک را هم 
نقض می کند. در ماده ۱۸ کنوانســیون حقوق کودک، تأکید شــده که 
کودک از جمله گروه های دارای مصلحت قیمومیت مآبانه اســت. به 
این معنا که نیاز دارند به اینکه بزرگ تری از آنان مراقبت کند. همچنین 
کودکان و زنان مخاطب کنوانســیون های چهارگانه ژنو هم هستند؛ 
ولی فرانسه، برای ایستادگی پای اصول لائیسیته و برای نبودن حجاب 
به عنوان یکی از نمادهای دین اســلام، می گوید در مراکز آموزشــی و 
تفریحــی، کودک نباید به همراه پدر یا مــادری که نمادهای دینی به 
همراه دارد، حاضر شــود و اگر هم حاضر شــد، باید از حضورشــان 
ممانعــت کند؛ یعنی کودک در دوران کودکی اش از تفریح و شــادی 

منع می شود، به این دلیل که مادرش نمی تواند او را همراهی کند.
اما در جمهوری اســلامی ایران، از ابتدا، قانون اساسی ما و قانون 
فعلی، آورده که حجاب یکی از اصول من اســت. در کلام دیگر، عقل 
بشــری برای هر نظام سیاسی، اصولی را پذیرفته است. در جمهوری 

اسلامی هم حجاب جزء همین اصول است.
  قانون اساســی جمهوری اســلامی گفته حجاب جزء اصول من   .

است؟!
نه! به طور مســتقیم نگفته؛ اما وقتی در اصل ۴ قانون اساســی 
گفته شده که تمام قوانین باید ابتنای به شریعت داشته باشد. شریعت 
یعنی چی؟ شــریعت می  گوید که حجاب یکی از اصول اسلام است. 

همین است دیگر!
  به نظرتان این دیدگاه و قانون برخاسته از این دیدگاه، قابلیت اجرا   .

دارد؟
اینکه قابلیت اجرا دارد یا ندارد، بحثی اســت که جامعه شناسان 
و روان شناســان بایــد دربــاره اش اظهارنظر کنند. من قائــل به این 
هســتم که قانون خوب، از سوی جامعه شناس، روان شناس، ادیب و 
حقوق دان نوشته می شــود. اینکه چه اتفاقی افتاده که ما و به طور 
کلی جامعه ایرانی ما، که اساســا از دیرباز مشکلی با حجاب نداشته 
و حتــی انگاره های ذهنی همه مــا از دوران کودکــی، مادربزرگانی 
اســت با چادرهای رنگارنگ، به این روز افتاده، بحث هایی اساســی 
است که برای پاســخ به آن، هم باید به سراغ نهادهای متولی رفت 
و هم جامعه شناسان. واقعیت آن است که جای خالی کار فرهنگی 
در زمینه حجاب به خوبی احســاس می شود. کار فرهنگی ای که باید 
می بود؛ ولی نبود؛ اما به طور کلی درباره اینکه قانون حجاب و لایحه 
حجاب و عفاف از این به بعد قابلیت اجرا دارد یا خیر، باید درباره اش 
گفت وگو کنیم. دربــاره حدودش و جرائم و ســایر زمینه هایش باید 
گفت وگو کنیم.  حرف من این اســت که امروز، موضوع از مرز حجاب 
فراتر رفته و به مرز برهنگی رسیده است. شما هم می بینید. ما امروز 
درباره پوشــش صحبت می کنیم و صحبت کردن از پوشــش بسیار 

متفاوت از صحبت کردن درباره حجاب اســت. واقعیت آن است که 
ما باید به یک عقلانیت در حوزه حجاب برسیم. این عقلانیت در حوزه 
قانون گذاری هم باید وجود داشــته باشــد. یکی از نمودهای آن هم 
تناسب جرم و مجازات است که حتما باید رعایت شود. نمود دیگرش، 
رعایت اصل شخصی بودن جرائم و مجازات هاست... . عرض من این 
است که اینها، دقیقا موضوعاتی است که باید بنشینیم و بر سر آن با 
هم گفت وگو کنیم و به فهم مشــترکی از مسئله برسیم و سپس به 
دنبال راهکار آن باشــیم. ما باید در زمینه حجاب به راهکاری برسیم 

که انسجام اجتماعی ایجاد کند.
  با وجود صحبت های شــما، امروز شــاهد بازگشت گشت ارشاد   .

به خیابان هســتیم و هم زمان برای مجازات زنان به قول خودشــان 
بی حجاب و بدحجاب، به اتهاماتی مانند ترویج فساد و فحشا استناد 

می کنند. این موارد را چطور ارزیابی می کنید؟
ببینید، زدن اتهام ترویج فســاد و فحشا به یک نفر به این سادگی 
نیســت. ایــن موضــوع را صادقانه عــرض می کنم که نظــر آقای 
رئیس جمهوری هم این نیست. اگر قرار بر چنین چیزی باشد، ورودی 
پرونده ها به قوه قضائیه بسیار زیاد خواهد بود. اتهام ترویج بسیار اتهام 

سختی است.
  خانم پاد! توییت کــردن را مصداق ترویج در نظــر گرفته اند و از   .

بازداشت فرد فیلم تهیه کرده اند!
توییت؟ چه توییتی؟!

  انتشار یک تصویر در آینه مترو که فرد روسری سرش نیست. این   .
مصداق ترویج فساد و فحشاست؟

ببینید، امــروز ما چیزی تحت عنــوان فضای مجــازی نداریم و 
حقیقی شــده است؛ چون بخشــی از زندگی افراد در آنجا در جریان 
اســت؛ بنابراین برای اینکه بدانیم این اقدام مصداق ترویج هســت 
یا نیســت، باید بدانیم که آن فرد چقدر منشــأ اثر است. اگر مثلا من 
به عنوان دستیار رئیس جمهوری چنین کاری بکنم، احتمالا مصداق 

ترویج است.
  مسئله ترویج نیست، مسئله ترویج فساد و فحشاست. این اقدام   .

مصداق ترویج فساد و فحشاست؟
نــه! این دقیقا از موضوعاتی اســت کــه قاضی بایــد درباره آن 
اظهارنظر کند. ممکن است یک قاضی، برای این اقدام، چنین حکمی 
صادر کند؛ ولی من نمی خواهم از اشتباهاتی که احتمالا رخ می دهد 
یا چنین حکمی دفاع کنم. قاضی اســتقلال رأی دارد؛ ولی شــخص 
رئیــس قوه قضائیه هم گفتند که آرا و احکام قضات عقلانی باشــد؛ 
یعنی این طور نباشــد که وهن قوه قضائیه را به ذهن متبادر کند؛ ولی 
متأســفانه آرایی داشتیم که برخی مشاغل و افراد را تحقیر می کرد و 
من هم مانند دیگر حقوق دانان به آنها نقد داشتم. همچنین داشتیم 
آرایی که کرامت انسانی افراد را نقض می کرد و من هم به عنوان یک 
شخص حقیقی و هم به عنوان یک شخص حقوقی، به آن نقد داشتم. 
رئیس قوه قضائیه هم به این آرا نقد دارد و نوعا هم این آرا در محاکم 

بالاتر قضائی نقض می شود.
  نشانه هایی هست که مســئولان باید برای تدوین قوانین در نظر   .

بگیرند. یکی از این نشانه ها تشــکیل چندین هزار پرونده حجاب در 
همین دوره بوده است. شــما هم بین صحبت های تان از حرکت به 
سمت برهنگی گفتید. اینها نشانه است و حاکی از آن است که حجاب 
از تعریف مدنظر حاکمیت خارج شــده و به سمت حجاب عرفی در 
حرکت است. طبیعتا این نشانه ها باید در تدوین قوانین در نظر گرفته 
شود، سؤال من این است که اولا این نشانه ها در تدوین قوانین به نظر 

شما رعایت شده و اینکه نگاه شما به مقوله حجاب عرفی، چیست.
ببینید، پدیده های اجتماعــی را هیچ کس نمی تواند انکار کند. در 
موضوع حجاب هم همین طور اســت. شخصا همه اتفاقات رخ داده 
در موضــوع حجاب را ناشــی از بی اعتقادی افــراد نمی دانم. هرگز 
هم نمی توانم بگویــم که مردم بی اعتقادنــد و اتفاقا به همین دلیل 
هم رهبری می گویند که این زنان، دختران ما هســتند. من به مقوله 
بی حجابی نقد دارم؛ چراکه معتقدم یکی از مؤلفه های دموکراسی، 
پایبندی به اصول مدنیت اســت. یکی از اصول مدنیت، قانون مداری 
اســت؛ به همین دلیل هم نقد دارم که چرا دختر فرهیخته ما، وقتی 
می داند فلان چیز قانون اســت، احترام به آن نمی گذارد. البته با این 
قیاس هــا که می گوینــد همان طور که کمربند ایمنــی اتومبیل را جا 
انداختیــم، حجاب را هــم باید جا بیندازیم، مخالفم؛ چراکه اساســا 
دو جنس متفاوت از هم هســتند. اشــکال از من چادری و محجبه و 
حاکمیت بوده که نتوانســتم حجاب را آن طور که باید برای دختران 

تبیین کنم و حالا او چیز دیگری را انتخاب کرده است.
معتقدم که بخشــی از حجاب عرفی در همان لایحه ۱۵ماده ای 
دولت به رسمیت شناخته شده بود؛ چراکه اگر بحث حجاب شرعی 

بود، می شــود همین چادر و لباســی که من به تــن دارم؛ چراکه در 
حجاب شرعی و فقه، فقط کفین مشخص است و صورت؛ اما این طور 
نیســت. این را هم دیدیم که همان گشت ارشادی که شما گفتید، به 
خانمی که کمی موهایش بیرون است؛ به هیچ عنوان تذکر نمی دهد و 

بازداشتش نمی کند، می کند؟
  مهسا امینی!  .

ببینید، خانم امینی موضوع متفاوتی بود و باید جداگانه درباره آن 
صحبت کرد. اتفاقی افتاد که من شــخصا بسیار بابت آن متأسفم و 
عمیقا بابــت آن غمگینم. دختری از دختران ایران بود که خیلی زود 
از ایــن دنیا رفت و این جهان را تجربه نکرد. او موضوعی جداســت. 
حقیقتا این طور نبود که گشــت ارشاد به کســی که موهایش بیرون 
باشــد، گیر بدهد؛ یعنی همه جامعه ما حجاب شــان، همان حجاب 
شــرعی بود؟ نبود. ما مشکلی داشتیم؟ نداشتیم! بحث همان است 
که خودتان گفتید، قابلیت اجرای قانون. حاکمیت هم پذیرفته بود و 
کفین و صورت قابل اجرا نیست؛ اما امروز مشکل آن است که به مرز 
برهنگی رسیده ایم. ببینید، در جامعه کسانی هستند که می گویند ما 
نمی توانیم این برهنگی را تحمل کنیم، اینها را هم باید بپذیریم دیگر. 
آنها هم نظری دارند. آنها هم افراد همین کشــور هستند. اگر قرار بر 
شنیدن همه قرائت ها باشــد، باید اینها را هم بشنویم. من نمی گویم 
همه نظرات آنان صحیح اســت؛ اما مسئله آن است که باید به یک 
فهم مشترک درباره حجاب برسیم. اسم این فهم مشترک را هر چیزی 
می توانیم بگذاریم، چه حجاب عرفی باشــد، چه چیز دیگر. مهم آن 
است که به یک فهم مشترک برسیم و آن فهم مشترک در قانون ذکر 
شود. آن زمان است که قانون ما، مقبولیت اجتماعی خواهد داشت. 

باید این مقبول اجتماعی را همه به آن تمکین کنند.
 تحلیل شــما از قانونی که بارها نقض می شود که حاکمیت تصمیم   .

می گیرد برای تشدید آن قوانین جدید وضع کند، چیست؟ چه زمانی 
قرار است بپذیریم که قانونی در یک حوزه  ای شکست خورده  است؟

قانونی است که حاکمیت با مسامحت با آن برخورد کرده و شرایط 
و اقتضائات روز را در نظر گرفته  است. مثلا دختر دهه هشتادی تغییر 
کرده و می گوید من می خواهم این شــکلی باشــم، واقعا با او کاری 
ندارند. ممکن است چارچوب قانون و فقه را رعایت نکرده   باشد؛ اما 
با او کاری ندارند. الان محل بحث ما حجاب شــرعی نیســت، محل 
بحث ما برهنگی و پوشش است. کم کسانی را می بینید که نیمه برهنه 

هستند؟
 از بحث حجاب بگذریم و به اصل ۲۷ قانون اساسی برسیم. اصول   .

اجرانشــده کم نداریم. بین صحبت های تان به مقوله آزادی برگزاری 
تجمعات اشاره کردید.

مــا در این زمینه نشســتی هم برگــزار کردیم. حتی شــخصا با 
آقــای محقق داماد صحبت و از ایشــان دعوت کــردم. رویکرد آقای 
رئیس جمهوری همین است. من هم از زمانی که حکم گرفتم، گفتم 

من نه اصولگرا هستم و نه اصلاح طلب.
 اگر بخواهید بله یا خیر پاســخ دهید، اصل ۲۷ قانون اساسی اجرا   .

شده  یا خیر؟
من بله یــا خیر جــواب نمی دهم. وکیل هســتم و خیلی حرف 
می زنم. بله یا خیر جواب دادن غلط است. اگر در بازجویی هم بله یا 

خیر پاسخ دهید که نابود می شوید!
 طور دیگری سؤال را می پرسم؛ بر اساس اصل ۲۷ قانون اساسی،   .

برای برگزاری تجمعات نیاز به اخذ مجوز است؟
من مقاله ای نوشــتم و اتفاقا آقای رئیســی این مقاله را دید و به 
من مســئولیت داد. نظرم هم مخالف نظر برخی اســتادان خودم در 
حوزه حقوق عمومی اســت. اصل ۲۷ اصل ملت اســت. منِ مردم 
نمی خواهم عضو هیچ گروه، حزب و جناحی باشم، اما نقدی هم به 
حاکمیت دارم. اصل ۸ قانون اساســی سه گانه ای را تعریف می کند: 
خیرخواهی مــردم بر حاکمیــت، خیرخواهی دولت بــرای مردم و 
خیرخواهی مردم برای دولت. تاکنون برای اصل ۲۷ سازوکار مستقلی 
نبوده  است. در این دولت برای اولین بار، این سازوکار تحت عنوان یک 
لایحه تقدیم مجلس شــد. الان من با افتخار می گویم؛ اگرچه به این 
لایحــه نقد جدی دارم و نظرات ترمیمــی و تخصصی خود را درباره 

اصل ۲۷ تقدیم رئیس جمهوری کرده ام.
 به همیــن لایحه بپردازیم. ماده ۲ این لایحــه، برگزاری تجمعات   .

مذهبی و... را بی نیاز از مجوز اعلام می کند. این تبعیض نیست؟
یک مسئله این اســت که مگر تا کنون این تجمعات نیاز به مجوز 
داشــته اســت؟ اما به طور کلی نقد شــما را من هم مطرح کردم. با 
رئیس جمهوری این نقد را مطرح کردم و ایشان به معاونت حقوقی 
ارجاع داد. در همین سلسله نشست هایی که گذاشتیم، اولین نشست 
دربــاره حق برگزاری تجمعات و نشســت ها بود. اســتادان هم نقد 

داشــتند. آقای برهانی هم در این نشست حضور داشت. خیلی هم 
به من فحــش دادند که چرا آقای برهانی هم در این نشســت  بوده  
است. در صورتی که من گرجی، محقق داماد، علیدوست و حکمت نیا 
را هم دعوت کردم. همه را دعوت کردم. اصلاح طلب و اصولگرا هم 
برای من فرقی نداشــت. به قول حاج قاســم برای من اصلاح طلب 
و اصولگرا موضوعیت ندارد، بلکه حق ملت موضوعیت دارد. البته 
این نشست ها هم زمان شد با تعطیلی دانشگاه ها و خیلی از استادان 
نتوانستند حضور داشــته  باشند. اگر اســتادان اجازه دهند و بتوانیم 

رسانه ای کنیم، خواهید دید که چه کاری صورت می گیرد.
یکی از محل های مناقشــه من در مورد این لایحــه، ماده ۲ بود. 
من معتقد بودم که این حشــو است و باید حذف شود. اصلا چرا باید 
بگوییم؟ مگر تا بوده هیئت های مذهبی مجوز می گرفتند؟ اصلا نیازی 

نیست که باشد. ما سنت بست نشینی در مسجد را داشته ایم.
 مــاده ۲۸ این لایحــه یکی از عجیب ترین شــروط شــرکت در   .

راهپیمایی ها و تظاهرات است. در این ماده گفته شده باید به نحوی 
در تجمعات شرکت کنید که چهره به صورت کامل مشخص باشد. این 

موضوع را چطور تفسیر می کنید؟
ملت ایران در خیلی مســائل داغدار شــد . همیــن ناآرامی های 
اخیر حزن انگیز اســت. برخی کشته شدند و خیلی ها از مجازات قسر 
در رفتند. شــاید نوع بیان و ادبیات این ماده مأنوس با حقوق نیست. 
به همین دلیل است که می گوییم ادیب، جامعه شناس و روان شناس 
در این امر باید مشــارکت داشته  باشند. این نقدهایی که شما مطرح 
می کنید، کمک شما به دولت است. من قدر می دانم. برخی نقدهایی 

را که شما مطرح کردید، من هم داشتم.
 جالب است که شــما از کلیدواژه هایی استفاده می کنید که ایشان   .

استفاده نمی کنند؛ مثلا اعتراضات ۱۴۰۱ را اغتشاشات عنوان می کردند.
ایشان در حکم من برای عضویت در کمیته بررسی حوادث ۱۴۰۱ 
نوشته  است «ناآرامی  ها». حتی ما سازوکاری طراحی کردیم و به زودی 
گزارش ها در ســایت کمیته بارگذاری می شود؛ در این گزارش ها هم 
ادبیات همین اســت و از همین اصطلاحات استفاده می شود. ما باید 
گفت وگو کنیم. در جامعه ما ســطح گفت و گو به ابتذال کشیده شده  
است. اگر گفت و گو کنیم، نقاط مشترک بسیاری داریم. اگرچه ممکن 

است دلخوری هایی از هم یا از حاکمیت داشته  باشیم.
 به کمیته پیگیری  ناآرامی های اخیر اشاره کردید؛ چه موضوعاتی در   .

این کمیته بررسی شده و چه نتایجی حاصل شده است؟
مــن نمی توانم داده ای از این کمیته به شــما بدهم، اما می توانم 
بگویم که آنچه تا الان توسط کمیته پیگیری ناآرامی های اخیر انجام 
شــده، بر روی ســایت قرار می گیرد. مکانیســمی تعریف کردیم که 
پیشرفته و مبتنی بر استانداردهای بین المللی برای بررسی است. هم 
گــزارش میدانی داریم و هم با افرادی که به هر نوعی درگیر حوادث 
شــده اند، صحبت شده  است. با کســانی که آسیب جسمی یا روحی 
دیده اند، صحبت شــده است. اســتانداردها بین المللی است. حتی 
فرایند تعیین خسارت هم داریم. افرادی که فوت کردند نیز مشخص 
می شــود که در چه دســته ای قرار می گیرند یا دیه و خسارات به چه 
کسی و از سوی چه کسی باید پرداخت شود. همه اینها شفاف سازی 
می شــود. مقرر شده اســت برای کمیته سخنگویی تعیین شود تا به 

سؤال ها و ابهام ها پاسخ دهد.
 مقوله چشم ها را بررسی کردید؟  .

فعلا در مقدمات هستیم.
 تعداد کشته ها احصا شده؟  .

آمار کشته ها را باید از نهادهای حاکمیتی بگیریم. نامه ها رفته و در 
مرحله جمع آوری هستیم.

 تعداد بازداشتی ها چطور؟  .
همه در مرحله تحقیقات است. البته با عفو معیاری رهبری عملا 
بازداشتی نداریم. این عفو معیاری هم که خیلی کم اتفاق افتاده، یک 

پیشرفت کیفری است و نوآوری به حساب می آید.
 بین صحبت ها به فضای مجازی اشاره کردید. با این نگاه، فیلترینگ   .

در دولت آقای رئیســی چه ســرانجامی خواهد داشت؟ به نظر شما 
فیلترینگی که در دولت آقای رئیســی صورت گرفت، گســترده ترین 

فیلترینگ تاریخ جمهوی اسلامی نبود؟
نگوییم دولت آقای رئیسی. فراتر از دولت است. شما رسانه ای ها 
بایــد خیلی دقت کنید. حتما به متــن حکم ها توجه کنید. مثلا آقای 
رئیسی برای آقای آقامیری حکمی زدند که در بند ۱۱ مأموریت ایشان، 
تأکید شده که در سیاست های مسدودســازی بازنگری صورت گیرد. 
من به ایشــان نامه زدم و از ایشــان خواســتم که توضیح بدهد چه 
بازنگری ای کرده  اســت. حتی گفتم نامه را توییت می کنم. دوستان 
دولت هم به شــوخی بــه من می گویند تو را به خــدا توییت نکنید. 
ایشــان به من گفت کارهایی کردیم. هیچ کس با سیاســت فیلترینگ 
کلی موافق نیست. اصل بر آزادی در همه ساحات است. برای همین 

قانون اساسی ما موضوع آزادی بیان را مطرح می کند.
 اگر فیلترینگ سیاست دولت نیســت، دولت و مشخصا شما چه   .

کاری در مورد این نقض بزرگ حقوق آزادی اجتماعی مردم کرده  اید؟
باید موازنه ای برقرار کنیم. چالش اصلی در حوزه آزادی ها، بحث 
امنیت هم هست. باید این دو را بالانس کنیم. امنیت یکی از حق های 

بشریت است.
 پس اگر از جمله شما وام بگیرم، یعنی در قبال سیاست های حاکم   .

برای نقض حقوق آزادی هــای اجتماعی، دولت هم کاری نمی تواند 
بکند.

شــما از حرف مــا وام نگیرید، اصل حرف را بگوییــد. برای آقای 
رئیس جمهوری و دولت ســیزدهم حقــوق و آزادی های اجتماعی 
موضوعیــت و اصالت دارد. برای همین فــردی را برای این موضوع 
انتخاب کرده  اســت. شــما اگــر اعلامیه جهانی حقوق بشــر را هم 
بخوانیــد، یکی از این حقــوق، حق بر امنیت اســت. میثاقین را هم 
بخوانید، همین است. حق بر امنیت یکی از حقوق اولیه بشری است. 
اصلا کارکرد دولت ها ابتدا تأمین امنیت بوده بعد دولت های رفاهی 
به لحاظ سیاســی شکل گرفته  اســت. دولت در بحث تأمین امنیت 
شــهروندانش وظیفه ذاتی دارد، ولی باید بتواند این را ارتقا بدهد تا 
ســایر حق ها را هم هم زمان اجرا کنــد و این کار را در حد توان انجام 
می دهد. سایر کشورها را هم ببینید، حدود و سطوحی از فیلترینگ را 
دارنــد. آزادی را در ماده ۲۰ اعلامیه حقوق بشــر می بینیم که تحدید 
می شود؛ یعنی جایی که بهداشــت یا مقررات عمومی را نقض کند، 

برایش حد تعیین می شود.
امنیت هم اهمیــت دارد. الان پلتفرم تیک تــاک در آمریکا فیلتر 
است. فرهنگ آمریکایی برایشــان اهمیت دارد. آمریکا با فرهنگش 
خودش را غالب و تحمیــل می کند؛ چون می بیند فرهنگ آمریکایی 

مخدوش می شود، پس راهکارش فیلترینگ است.
  به عنوان ســؤال آخر، فیلترینگ در ایران قرار اســت به پیش از   .

شهریور ۱۴۰۱ باز گردد یا نه؟
من تصمیم گیرنده نیســتم و نمی توانم پاسخ دهم. من امیدوارم. 
رویکرد دولتی که من در آن مســئولیت دارم، این اســت که حداکثر 

آزادی با حفظ عقلانیت و قاعده  مندی باشد.
مشروح گفت وگو را در سایت شبکه شرق بخوانید

مناقشه حجاب، لایحه آزادی تجمعات، فیلترینگ و کمیته پیگیری اعتراضات در گفت وگو با دستیار آزادی های اجتماعی رئیس جمهوری

با بررسی لایحه حجاب براساس اصل ۸۵  مخالفم 
در حوزه حجاب و قانون گذاری  برای حجاب، باید به عقلانیت برسیم

میلاد علوی. مرجان زهرانی: ششــم اســفند ماه، ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس دولت سیزدهم «سیکنه سادات پاد» را به عنوان «دســتیار رئیس جمهوری در پیگیری حقوق و آزادی های اجتماعی» منصوب کرد. سمتی که تا پیش از این وجود خارجی نداشت و 
احتمالا نزدیک ترین عناوین به آن، شــورای قانون اساسی تشکیل شده در دولت سیدمحمد خاتمی و دستیار حقوق شهروندی در دولت حسن روحانی است. آنچه در زیر می خوانید، بخش هایی از گفت وگوی خبرنگاران «شبکه شرق» با دستیار رئیسی در پیگیری 
حقوق و آزادی های اجتماعی اســت که مشروح این گفت وگو به صورت هم زمان در سایت «شرق» منتشر شده. در جریان این گفت وگو، دستیار  رئیس جمهور به سؤال هایی درباره مناقشات بر سر حجاب، لایحه برگزاری تجمعات، کمیته پیگیری اعتراضات ۱۴۰۱، 

فیلترینگ گسترده در ایران و... پاسخ می دهد:


